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ACTA 
 
 

REUNIÓ DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA 

DEL PARC DEL MONTNEGRE I EL CORREDOR 
 
 
 
Data:  Dijous, 30 de maig de 2013 
Hora:  17:00 
Lloc:  Can Lletres de Llinars del Vallès  
 
 
President: Sr. Ramon Espinach Grau,  

Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals de la Diputació de Barcelona 
 

Secretari: Sr. Antoni Bombí Arnau,  
Director del Parc del Montnegre i el Corredor 

  
Assistents : vegi’s annex. 

 
 

Ordre del dia 
 

1.  Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

2.  Informe de gestió. Principals activitats realitzades. 

3.  Donar compte de la incorporació del Parc del Montnegre i el Corredor al 
programa el Parc a Taula. 

4.  Torn de paraules. 

 
 

 



 

Desenvolupament de la sessió 

 
El Sr. Martí Pujol, Alcalde de Llinars del Vallès dóna la benvinguda als assistents i expressa la seva 
satisfacció pel fet que es celebri aquesta sessió en el seu municipi. Explica breument les 
característiques de l’equipament municipal Can Lletres, que després d’haver funcionant durant un 
temps com a casal d’avis, va ser rehabilitat i actualment desenvolupa funcions de centre de formació 
amb un ampli ventall d’activitats. 
 
A continuació, intervé el Sr. Espinach que agraeix l’acollida a l’alcalde i dóna entrada al primer punt de 
l’ordre del dia, en el qual s’acorda donar l’acta de la darrera reunió per aprovada. Passa la paraula al 
Sr. Bombí que donarà compte, com a segon punt de l'ordre del dia, de l’informe de gestió, en el qual 
explicarà les principals actuacions realitzades durant els primers mesos de l’any 2013.  
 
 
El Sr. Bombí inicia la seva presentació referint-se a les activitats incloses en el programa de 
conservació. Fa esment de la repercussió sobre el territori que ha tingut el conveni establert l’any 
2005 entre la diputació i l’Obra Social de La Caixa per a la conservació dels sistemes naturals. Aquest 
conveni, recentment renovat per als anys 2013 i 2014 (amb una inversió prevista al Montnegre i el 
Corredor d’uns 160.000 € durant aquest període), ha permès disposar de recursos per desenvolupar 
amb continuïtat projectes estratègics de gestió activa del medi. Mostra diverses imatges d’actuacions 
corresponents als plans de millora dels àmbits de ribera a Olzinelles, Fuirosos, Ramió i a la vall de la 
Riera de Pineda. També fa esment dels treballs iniciats a l’entorn de Can Maresme (Sant Iscle de 
Vallalta) on s’han recuperat 3,5 hectàrees de pastures i antics camps de conreu que havien estat 
abandonats i en bona part ocupats per plantacions d’arbres de creixement ràpid (sobretot falsa acàcia 
o escàcia). Destaca la utilitat d’aquests espais oberts en lluita contra els incendis forestals. 
 
Com a actuació complementària a aquests treballs efectuats a la Vallalta, esmenta l’acció de 
voluntariat ambiental promoguda per l’empresa Brico Depôt, que ha consistit en la plantació de 200 
arbres (com ara freixes, nogueres o cirerers) en el fons de la vall per tal de recuperar la naturalitat de 
la vegetació de ribera amb espècies autòctones. Les eines utilitzades en la plantació pels treballadors 
d’aquesta empresa i les seves famílies, van ser donats, una vegada finalitzada la intervenció, a la 
Fundació Vivers de Bell-lloc (entitat que té com a objectiu la realització de projectes empresarials que 
promouen la creació de llocs de treball pel col·lectiu de persones amb discapacitat). 
 
També dóna compte de diversos treballs forestals realitzats en finques pròpies (Can Bosc, Ca 
l’Arenes, Can Preses, Can Pica i Serra de l’Esquirol). Recorda que els terrenys de titularitat pública 
suposen el 10% de la superfície del parc i que es gestionen de manera planificada. Els beneficis que 
s’obtenen dels aprofitaments (bàsicament llenya i suro) serveixen per compensar els costos de les 
actuacions deficitàries, com poden ser els treballs de millora, les estassades o el repàs de les pistes 
de desembosc. El manteniment de la franja carenera de protecció de baixa combustibilitat, allà on 
transcorre per finques públiques, es fa mitjançant pastura (complementada amb mitjans mecànics).  
 
Quant a la campanya de vigilància d’estiu, explica que les condicions meteorològiques relativament 
favorables (abundoses pluges primaverals i baixes temperatures) han comportat l’endarreriment de 
l’inici de la campanya, en un principi previst per a l’1 de juny, fins el proper dia 14 de juny. El canvi 
més destacat en relació als darrers anys és la unificació anunciada dels dispositius de prevenció de 
l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals (OTPN) i de l’Oficina Tècnica de Prevenció Municipal d’Incendis 
Forestals (OTPMIF). La integració d’ambdues estructures té com a objectius optimitzar els nivells de 
coordinació i millorar l’eficàcia. 
 
Per a la campanya actual es disposarà en l’àmbit del Montnegre i el Corredor de 4 torres de guaita 
(amb 8 guaites per a cobrir els torns), 8 unitats mòbils, en vehicles tot-terreny amb un informador, que 
faran rutes a tots els municipis (cada ruta té assignats dos informadors, en total 16), 1 coordinador i 2 
centres de comunicacions ubicats als parcs de Bombers de Mataró i Granollers. Aquest dispositiu 
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s'afegeix als efectius habituals del parc i restarà operatiu fins el 31 d’agost en el cas dels informadors i 
fins el 12 de setembre per a la resta de personal (guaites, coordinadors i operadors de 
comunicacions). L’horari de vigilància, que cobreix les hores de màxim perill d’incendi forestal, és el 
comprès entre les 11:30 i les 19:30 durant tots els dies de la setmana.  
 
Complementàriament, s’ha arribat a acords amb ajuntaments, ADFs i Federacions d‘ADFs per tenir 
operatius tres vehicles pick-up durant tot l’estiu. Aquests vehicles de primera intervenció s’activaran 
durant els dies de risc elevat entre les 14:00 i les 19:00. D'altra banda, informa que els Bombers de la 
Generalitat mantindran operatives les seves tres torres de guaita (Corredor, Turó Gros del Montnegre i 
Miralles) i, com cada any, disposaran de l’helisuperfície de Can Bosc (Dosrius) com a base per a un 
helicòpter bombarder. 
 
De cara a mantenir puntualment informats els habitants del parc (especialment els residents 
d’habitatges aïllats) en possibles situacions d’alt risc d’incendi -nivells 2/3 del Pla Alfa- enguany 
s’assajarà l’enviament d’avisos a través de missatges SMS. 
 
El Sr. Bombí dóna a conèixer la notícia del retrobament, per part de personal de guarderia, d’una 
petita població de cranc de riu autòcton (Austropotamobius pallipes) al Montnegre i el Corredor. 
Aquesta espècie protegida, que es suposava extingida al parc, és en risc de desaparició a Catalunya 
fonamentalment a causa de l’expansió del cranc roig americà que, a més de competir per l’hàbitat, li 
transmet una malaltia infecciosa (afanomicosi) que delma les poblacions locals. Explica que es volen 
fer noves prospeccions per a conèixer millor aquests poblaments i es prendran mesures per evitar 
l’expansió del cranc americà en el territori on viu.  
 
 
Entrant a exposar les principals activitats vinculades al programa de foment del desenvolupament i 
de la participació, el Sr. Bombí informa de diverses línies d’actuació promogudes per l’Àrea de 
Territori i Sostenibilitat orientades al foment de la producció de biomassa i del seu ús. En primer lloc, 
explica que, en aprofitaments i actuacions de gestió del medi que generen subproductes forestals, 
s’aprofiten aquests materials per a la producció d’estella. També diu que s’estan instal·lant calderes 
de biomassa en equipaments del parc, com a Can Pica o al campament juvenil del Solell del Corredor. 
La priorització de les inversions en calderes de biomassa en les subvencions a particulars de l’any 
2013 ha tingut molt bona acollida, havent representat més de la meitat de les sol·licituds d’ajut entre 
els destinats a millora de l’habitatge i a empreses de serveis. 
 
Dóna compte de la celebració una jornada tècnica sobre el xancre del castanyer a finals de l’any 
passat en els boscos del Montnegre (el 17.12.12) i de la participació del parc en una nova campanya 
de trampeig del corc del suro tutelada pel Departament d’Agricultura de la Generalitat de Catalunya, 
que es durà a terme aquest estiu. 
 
També en l’àmbit del foment del desenvolupament, fa referència a la plena incorporació del Parc del 
Montnegre i el Corredor en el programa Parc a Taula. Explica que en l’edició 2013 s’ha incrementat 
notablement el nombre de participants de l’àmbit del parc en relació a l’any anterior. En el tercer punt 
de l’ordre del dia s’explicaran les característiques d’aquest programa i la seva incidència en els 
municipis del parc. També informa de la presència del parc en diverses fires i mercats locals oferint 
informació sobre el Montnegre i el Corredor.  
 
Quant a les polítiques culturals, es fa ressò de la trobada d’escolars (8, 9 i 10 d’abril) inclosa en el 
programa Viu al Parc. Com en les edicions anteriors s’ha celebrat a Hortsavinyà, havent-hi participat 
més de 1.000 alumnes de cinquè de primària de 30 escoles dels municipis del parc.  
 
En relació a actuacions en infraestructures, explica que s’han dut a terme diverses intervencions en la 
xarxa viària principal i secundària, afectada per les pluges caigudes a primers de març (entre els dies 
5 i 6 es van recollir més de 100 l/m2 en alguns sectors del parc). Com sol ser habitual, una part del 
pressupost pel manteniment i millora de la xarxa viària es destina a la construcció de passos d’aigua 
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(enguany se n’han fet 12 a la vall de Fuirosos): es tracta d’una inversió que redueix les despeses de 
manteniment i permet eliminar les trenques. Explica que la Xarxa de Parcs s’ha acollit a un programa 
d’ajuts europeu al desenvolupament (FEDER) amb un projecte conjunt que, si és acceptat, permetrà 
dur a terme actuacions de millora de la xarxa viària de titularitat pública del parc.  
 
Pel que fa a senyalització dóna compte de la instal·lació d’un plafó explicatiu a l’església de Sant 
Cebrià de Fogars de la Selva. S’està treballant en el disseny d’altres plafons destinats a posar en 
valor altres elements del patrimoni cultural (l’arcada romana de Sant Pere de Riu a Tordera i les 
inscultures del Pla de Forcs a Sant Iscle de Vallalta). 

 
 
A continuació, referint-se a les actuacions previstes en el programa d’ús social, el Sr. Bombí informa 
de la inclusió en el capítol d’inversions de l’any 2013 d’una partida destinada a executar una nova fase 
del projecte de rehabilitació de Can Bosc. Després de tres exercicis sense dotació econòmica, això 
suposa que es podran reprendre els treballs d’adequació aquest futur equipament central del parc. En 
aquesta nova etapa es vol intervenir en els annexos situats a ponent i a la cantina, per completar la 
consolidació estructural del tot el conjunt arquitectònic. 
 
Dóna compte dels treballs que es duen a terme per inscriure el Campament Juvenil del Solell del 
Corredor en el registre d’instal·lacions juvenils de la Generalitat de Catalunya. A aquest efecte s’està 
redactant el pla d’autoprotecció, que comporta l’establiment de mesures preventives per fer front a 
possibles riscos, especialment el d’incendi forestal. També caldrà portar a cap tot un seguit de millores 
en relació a l’emmagatzematge i el tractament de l’aigua. Per tal d’adequar la instal·lació als requisits 
determinats per la normativa antilegionel·losi, explica que s’ha hagut de reforçar amb una caldera de 
biomassa (pèl·lets) el sistema d’escalfament de l’aigua per a les dutxes, que fins ara s’alimentava 
únicament amb energia solar. 
 
Es fa ressò d’una nova intervenció de millora en el collet de Sant Andreu (restauració de talussos i 
plantació d’arbres i arbustos) a càrrec dels membres de l’Agrupament Escolta Montnegre de Calella 
amb la col·laboració de la colla de manteniment del parc. 
 
Pel que fa a publicacions, diu que es troba en procés final d’edició del fulletó de l’itinerari senyalitzat 
de Les Torrenteres (Sant Cebrià de Vallalta) i que, com cada any, s’ha publicat el programa de 
passejades guiades, que enguany n’inclou 28, que es duen a terme en els tretze municipis de l’àmbit 
del parc. La majoria dels itineraris tenen una durada d’entre 3 i 4 hores i estan guiades per un expert 
que ajuda els participants a descobrir o conèixer millor el patrimoni natural i cultural del Montnegre i el 
Corredor. 
 
També mostra el pòster i el fulletó editats amb motiu del Dia Europeu dels Parc i explica les activitats 
de caràcter gratuït més destacades que es van oferir des del parc durant el darrer cap de setmana 
(24, 25 i 26 de maig): taller de caixes niu al Centre d’Informació d’Hortsavinyà, concert de música 
clàssica a l’església d’Hortsavinyà, bicicletada guiada Fogars de la Selva i concurs de fotografia 
digital.  
 
 
Tot seguit i entrant en el darrer programa d'activitats generals, dóna compte de les gestions que 
s’estan fent amb els òrgans competents en matèria de planificació territorial de la Generalitat de 
Catalunya amb l’objectiu de establir mecanismes de col·laboració, delimitar els àmbits de treball de les 
diferents administracions implicades i, en conseqüència, determinar la forma més adient de reconduir 
el projecte de revisió. 
 
Així mateix, el Sr. Bombí informa d’un fet succeït al parc, l’atropellament d’un mosso d’esquadra per 
un quad, que ha tingut notable ressò mediàtic. Arran d’aquest incident, els autors del qual ja han estat 
identificats, ha augmentat visiblement la intensitat dels controls policials sobre la circulació 
motoritzada en el Montnegre i el Corredor. 
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Finalitzat l’informe de gestió, el Sr. Bombí passa al tercer punt de l’ordre del dia, en el qual es referirà 
a la participació del Parc del Montnegre i el Corredor en el programa Parc a Taula. Es tracta d’un pla 
de recolzament al desenvolupament econòmic enfocat a la promoció de productes i serveis locals. Hi 
participen productors, transformadors, restauradors i allotjaments dels municipis dels espais protegits. 
Explica que l’eina principal de difusió és una guia, que s’edita anualment en paper i a la qual es pot 
accedir de manera virtual a la pàgina web de la Xarxa de Parcs. 
 
Distribueix exemplars de l’edició 2013 entre els assistents i exposa els continguts d’aquesta 
publicació, àmpliament distribuïda. Enguany es compta amb 187 participants de fins a 6 parcs, que 
s’han anat afegint progressivament al programa: Garraf i Olèrdola (on es va iniciar el programa, l’any  
2001), Sant Llorenç del Munt (2004), Serralada Litoral i el Foix (2008) i el Montnegre i el Corredor 
(2012).  
 
Mentre, a l’any 2012, el Parc del Montnegre i el Corredor va prendre-hi part de manera relativament 
limitada (amb solament 6 establiments adherits), l’edició actual ha suposat la plena incorporació del 
nostre parc, amb 22 participants d’11 municipis (16 restaurants, 2 allotjaments i 4 productors). 
 
En el marc d’aquest programa s’organitzen diverses activitats com ara degustacions, cursos de 
formació, rutes enogastronòmiques i, també, mercats en els que poden vendre els seus productes els 
agricultors i els artesans adherits. Així, durant l’any 2013, en el Montnegre i el Corredor s’han 
programat 3 Mercats del Parc a Taula: el que va tenir lloc els dies 23 i 24 de marc a Tordera, 
coincidint amb la Fira del Ram, i els previstos a Mataró (14 de setembre) i Sant Celoni (6 i 7 de 
desembre). 
 
 
Arribats a aquest punt, s’inicia la roda d’intervencions corresponent al quart i darrer punt de l’ordre del 
dia.  
 
El Sr. Mariano Romero (Associació de Propietaris de la Serra de l’Esquirol) valora positivament 
l’aprofitament de suro dut a terme en les finques de la Serra de l’Esquirol que ha servit per finançar 
neteges de sotabosc al voltant de cases i camins i retirar alguns pins grans que quedaven prop de les 
edificacions. Adverteix, però, que les mimoses que s’havien tractat tornaven a rebrotar amb força. En un 
altre ordre de coses i fent referència al procés de revisió del Pla Especial, manifesta la seva preocupació 
per l’endarreriment que acumula sobre el calendari inicialment previst. Diu que la Serra de Esquirol és 
l’única urbanització del parc on es va aconseguir establir acords amb els propietaris (basats en el dret de 
superfície), que no s’han aplicat a la resta d’assentaments irregulars. Considera un greuge comparatiu 
que les edificacions d’aquesta urbanització puguin ser enderrocades l’any 2035, mentre això no succeirà 
a les altres. Demana que si el nou pla, que hauria de proposar una solució justa i equitativa per enfocar el 
problema de les urbanitzacions irregulars, no avança, s’hauria de pensar en congelar l’aplicació dels 
pactes signats amb els parcel·listes de la Serra de l’Esquirol.  
 
El Sr. Espinach respon dient que el paper de la diputació és subsidiari, que actualment no té 
competències urbanístiques i que, bé i que els responsables polítics segueixen compromesos en avançar 
en la definició del nou pla, el ritme depèn dels departaments de la Generalitat que han de liderar el 
procés. Explica com s’ha desenvolupat la revisió en el cas del Parc de la Serralada Litoral, que podria ser 
un model a seguir, on el primer pas adoptat per la Generalitat de Catalunya va ser la delimitació del nou 
límit del PEIN. El Sr. Rasche explica que, independentment del ritme al que avanci el procés de revisió 
del Pla Especial, hi ha qui considera que els pactes establerts segueixen vigents i que, en el marc que 
estableixin els juristes, caldrà determinar com s’ha de procedir en aquest cas. 
 
El Sr. Joan Manel Riera (Societat Catalana d’Educació Ambiental) diu que la Comissió Consultiva 
potser no és el fòrum adequat on es puguin resoldre algunes qüestions. Opina que el paper de la 
comissió s’hauria d’orientar-se preferentment cap a temes de fons, com poden ser els relacionats amb 
la conservació i que s’haurien d’incorporar nous mecanismes per facilitar la participació. El Sr. Romero 
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respon dient que tots els temes poden tractar-se, que la consultiva no pot esdevenir únicament un 
fòrum lúdico-intelectual. Diu que en el parc hi ha problemes i que no s’ha de centrar el debat en 
qüestions merament de lleure o d’interès científic. 
 
Intervé el Sr. Espinach que, bé i que admet que qualsevol tema pot ser exposat en les reunions de la 
comissió, considera hi ha molts assumptes que no es poden resoldre en aquest marc i que és més 
pràctic tractar-los de manera bilateral amb les parts implicades. Reconeix que, bé i que la comissió 
actualment té un caràcter més aviat informatiu, podria esdevenir un escenari adequat per donar 
cabuda a experiències de participació més activa, especialment per a qüestions de caràcter sectorial 
on conflueixen interessos comuns i visions de futur similars. També recorda als assistents, que a les 
reunions del Consell Coordinador sempre es dóna compte (és un punt permanent de l’ordre del dia) 
dels assumptes tractats a la comissió i és comenten els debats i els punts de vista recollits.  
  
El Sr. David Pavón (Plataforma Salvem la Vall de la Riera de Pineda) diu que per a moltes de les 
entitats dels municipis del litoral, el parc no és un dels seus marcs d’actuació preferents i, per tant, 
això comporta una baix o nul nivell de participació. La seva associació, en canvi, en haver 
desenvolupat diferents projectes dins el parc, ha aconseguit establir-hi vincles potents que generen 
voluntat de participació. El Sr. Josep Canals (Ass. de Propietaris del Montnegre i el Corredor), que ha 
participat en reunions de la comissió des de fa molts anys, considera que progressivament la 
participació s’ha anat fent més àmplia i que, actualment, els debats són més rics i variats.  
 
El Sr. Bombí expressa que, com consta en els programes d’activitats del parc dels darrers anys, s’ha 
explicitat moltes vegades la voluntat de reforçar el paper de la comissió com a òrgan de participació 
de les entitats i els agents territorials. Es vol augmentar qualitativament i quantitativament els nivells 
de participació i cercar o assajar noves fórmules per fer més profitoses i interessants les sessions. El 
Sr. Espinach, en aquest sentit, esmenta la possibilitat que ja s’havia experimentat en anteriors 
convocatòries, de complementar les reunions amb visites sobre el terreny que permetin donar a 
conèixer elements i intervencions d’interès o que facilitin debats temàtics sobre aspectes concrets de 
la gestió del parc. Diu que les reunions de primavera (per la llargada del dia) podrien ser el moment 
més oportú per incloure, com a opció, aquest tipus d’activitat.  
 
En relació als nivells d’assistència a les reunions de la comissió, el Sr. Bombí exposa que, havent-se 
analitzat la participació de les diferents entitats incloses en el cens (al voltant de 150), es constata que 
n’hi ha un bon nombre que no han vingut mai i d’altres que fa molts anys que no hi participen. El cens 
s’elabora a partir dels llistats que proporcionen els ajuntaments de les entitats locals que, es 
considera, que mantenen una vinculació amb el territori i poden tenir interès en participar. D’aquesta 
manera, a moltes entitats no se’ls ha consultat directament abans d’incloure-les en les convocatòries 
de la comissió consultiva i, probablement, algunes d’elles tenen poc o cap mena d’interès en 
participar. Es per això que, es vol posar a consideració de la comissió, la possibilitat de preguntar 
(aprofitant una propera convocatòria i únicament a les entitats que en els darrers anys no hagin 
assistit a cap reunió) si volen seguir formant part del cens i rebent informació sobre la comissió. 
Aquelles entitats que no responguessin afirmativament serien excloses del cens, en el benentès que 
s’hi podrien reincorporar de manera immediata quan així ho demanessin.   
 
El Sr. Santi Ferrón (Federació Catalana de Caça) diu que, tenint en compte que en algun moment es 
reprendrà el procés de participació associat al procés de revisió del Pla Especial, considera que 
podria ser convenient mantenir el ventall d’entitats obert durant algunes convocatòries més. Creu que 
si hi ha la possibilitat de fer aportacions sobre la futura normativa i la regulació d’activitats és possible 
que algunes entitats, com ara les del sector esportiu, tinguin interès en participar. En relació a 
l’activitat cinegètica, i concretament pel que fa la senyalització de les batudes de senglar, exposa un 
problema freqüent tot advertint que no és exclusiu del Montnegre i el Corredor. Explica, que des de la 
passada temporada és obligatori senyalitzar les zones de batuda. Doncs bé, resulta que contínuament 
es troben que els senyals que es col·loquen són retirats de manera reiterada, la qual cosa genera 
problemes de seguretat als posteriors usuaris dels camins. Diu que seria bo prendre mesures perquè 
es respecti més la senyalització. Intervé el Sr. Bombí, dient que en el tríptic editat per la Xarxa de 
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Parcs sobre el senglar que es distribueix entre els usuaris dels espais protegits, ja s’esmenta la 
necessitat de respectar la senyalització. Tota manera, seria bo, en properes edicions, incidir en aquest 
aspecte i remarcar les seves repercussions en la seguretat de les persones. 
 
El Sr. Ferrón també fa esment de les conseqüències, com els danys a l’agricultura i el risc d’accidents 
de trànsit, que comporta la proliferació dels senglars. Diu que cada vegada hi ha més senglars i 
menys caçadors, l’edat mitjana dels quals es va fent progressivament més elevada. Demana que les 
administracions actuïn, amb normatives específiques i recursos, en relació a un problema cada cop 
més freqüent: els senglars es senten segurs, fent-se molt abundants, en zones habitades on no es pot 
caçar com ara les zones verdes i les parcel·les brutes de les urbanitzacions. El Sr. Bombi comparteix 
la necessitat de treballar conjuntament amb els caçadors per evitar que els senglars es converteixen 
en una plaga i diu que la Diputació de Barcelona disposa de línies de suport destinades al municipis 
per al tractament de la vegetació de les parcel·les no edificades i les zones verdes de les 
urbanitzacions. Es tracta de mesures enfocades, en principi, a prevenció d’incendis, però que podrien 
ser molt útils per evitar que els senglars ocupessin aquests espais.  
 
La Sra. Magda Bes, representat de l’entitat La Gàrgola i jutgessa de pau de Vallgorguina, diu que, 
efectivament, en els jutjats de pau es duen a terme moltes conciliacions per responsabilitats 
associades a danys per senglars. En relació als continguts de les sessions de la Comissió Consultiva, 
suggereix que seria bo preguntar a les entitats quins són els temes o aspectes relacionats amb el parc 
que més els preocupen. D’aquesta manera es podria prioritzar el debat sobre assumptes d’interès 
comú.  
 
El Sr. Canals (Ass. de Propietaris del Montnegre i el Corredor) considera que, de la mateixa manera 
que s’informa als caçadors de les activitats esportives que tenen lloc al parc, els propietaris haurien de 
poder disposar d’informació sobre les curses o marxes que afecten els camins. També vol fer constar 
que recentment s’han produït danys per cabirol a Vallgorguina, Ramió i Tordera. El Sr. Ferrón 
reconeix que, efectivament, té constància de danys i explica que la primavera és la pitjor època 
perquè en aquest moment de l’any és quan els mascles es freguen les banyes en els arbres joves 
provocant danys a les plantacions forestals. Diu, però, que són problemes puntuals i que el cabirol mai 
esdevindrà una plaga com ho podria ser el senglar. El Sr. Josep Cuello (Associació de Propietaris 
Serra de l’Esquirol) considera que seria un bona estratègia afavorir la comercialització dels productes 
derivats del senglar, la qual cosa n’afavoriria les captures. El Sr. Ferrón l’informa que la Generalitat de 
Catalunya vol aprovar un decret en aquest sentit. Diu que, de moment, només es permès 
l’autoconsum per part dels caçadors. 
 
El Sr. Cuello pregunta sobre la notícia que fa referència a l’increment de les competències de les 
diputacions, en detriment de les dels municipis petits. El Sr. Espinach, explica que la Diputació de 
Barcelona ja ve desenvolupant aquest rol de suport als municipis en diversos aspectes. El Sr. Albert 
Rubiol aclareix que aquest tema de competències de les administracions locals s’està tramitant al 
parlament a Madrid i que encara no són clares les repercussions que pot tenir a Catalunya. 
 
El Sr. Canals s’interessa per un papallonarium que s’està projectant a Pineda de Mar, prop de 
l’aqüeducte romà. Respon el Sr. Pavón dient que l’entitat a la qual representa ha mostrat la seva 
preocupació per l’efecte visual i territorial de la instal·lació, que inclou un hivernacle de grans 
dimensions per a mantenir-hi papallones de tot el món. Considera necessari estudiar-ne els possibles 
impactes i garantir que no es tracta d’una operació per facilitar la urbanització d’un espai actualment 
poc artificialitzat. 
 
Sr. Josep Suñer (Amics de Santa Maria del Montnegre) informa que ha observat desperfectes a la 
torre de guaita del Turó Gros, on algú ha trencat la porta per enfilar-s’hi. El Sr. Bombí explica que 
aquesta torre de guaita és gestionada pels Bombers, que ja han estat informats d’aquest fet. Diu que, 
malauradament, aquestes instal·lacions aïllades pateixen reiterats actes de vandalisme, com és el cas 
de la que es troba al turó d’Onofre Arnau a Mataró, que recentment ha estat objecte de robatori. S’han 
endut el cable de coure (terra) del parallamps. 
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Referint-se a la senyalització de les batudes de senglar, el Sr. Suñer pregunta si quan es troben 
aquests senyals es pot passar. El Sr. Ferrón precisa que es tracta de senyalització informativa, no 
prohibitiva. Diu que si el titular de l’àrea de caça demanés autorització a l’ajuntament per tal de tancar 
el pas i posar parades als camins, aleshores sí que comportaria el tancament i la prohibició de passar-
hi. Comenta que a França existeix normativa sancionadora al respecte i que aquests senyals 
determinen que no es pugui passar. 
 
Es recullen diverses intervencions relacionades amb la responsabilitat en cas d’accidents que 
succeeixen en el medi natural (en qui recau?: propietaris, promotors de les activitats, administracions 
implicades,...). El Sr. Espinach explica que aquest és un tema que preocupa les administracions i que, 
passat l’estiu, s’ha planificat una jornada tècnica per tractar específicament de la gestió de riscos en 
els espais naturals. 
 
I essent les 19:30 h i sense haver-hi més temes que tractar, es dóna per finalitzada la reunió de la 
Comissió Consultiva del Parc del Montnegre i el Corredor.  
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ANNEX: Relació d’assistents a la reunió 
 
   

President Sr. Ramon Espinach Grau Diputació de Barcelona 

Secretari Sr. Antoni Bombí Arnau Diputació de Barcelona 
 

 Sr. Martí Pujol Casal Ajuntament de Llinars del Vallès 

 
 
Representants de les entitats  
 

Sr. Mario Calcagno A.A. V.V. Sant Pere de Riu 

Sr. Noel Moreno A.A. V.V. Sant Pere de Riu 

Sr. Josep Suñer Sabaté Amics de Santa Maria del Montnegre 

 Sr. Josep Canals Ass. de Propietaris del Montnegre i el Corredor 

Sr. Joan Manel Martín Ass. per a la Defensa del Corredor-Montnegre i Baix 
Montseny “La Coordinadora”  

Sr. Josep M. Sanmartín Ass. per a la Defensa del Corredor-Montnegre i Baix 
Montseny “La Coordinadora”  

Sr. Josep Cuello Associació de Propietaris Serra de l’Esquirol 

Sr. Mariano Romero Associació de Propietaris Serra de l’Esquirol 

 Sr. Josep M. Abril López Centre de Documentació de Sant Celoni 

 Sr. Pere González Creu Roja de Sant Celoni i Baix Montseny 

 Sr. Santi Ferrón Ribas Federació Catalana de Caça BCN 

 Sra. Sònia Sánchez Mateo ICTA (Universitat Autònoma de Barcelona) 

 Sra. Magda Bes Esmel La Gàrgola 

 
Sr. David Pavón Gamero Plataforma Salvem la Vall de la Riera de Pineda 

 Sr. Joan Manel Riera Vidal Societat Catalana d’Educació Ambiental 

 Sr. Josep Majoral  Societat de Caçadors de Llinars del Vallès 

Sr. Joan Basart V.A.M.M.A. 

 Sra. Josefa Quintela V.A.M.M.A. 

 
Altres assistents  
   

 
Sr. Pere Grivé Martínez  Ajuntament de Llinars del Vallès 

 
Sr. Albert Rubiol Vilalta Àrea de Territori i Sostenibilitat. Diputació de Barcelona 

 
Sr. Quique Rasche Villanova Cap de la Direcció Territorial Oriental de l’Oficina Tècnica 

de Parcs Naturals DB  
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